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فرمانده نیروی انتظامی:
 هیچ نگرانی امنیتی در کشور

 وجود ندارد
فرمانده نیروی انتظامی با بیان 
اینکه در هیج کجای کش��ور 
هیچ گونه نگرانی امنیتی وجود 
ندارد، گف��ت: نیروی انتظامی 
با برنامه ریزی های مناس��ب و 
برگزاری جلس��ات متعدد آماده است مراسم ۲۲ 

بهمن در امنیت کامل برگزار شود.
به گزارش میزان، س��ردار حس��ین اش��تری 
اظهار داش��ت: امروز جمهوری اسلامی ایران به 
عنوان یک کش��ور پیش��رفته و مقتدر در جهان 
و منطقه مطرح اس��ت. وی با بیان اینکه نیروی 
انتظامی همواره در برگزاری مراسم های مذهبی 
و جشن ها حضور پررنگی داشته است، از آمادگی 
ناجا در تامین امنیت مراس��م جشن 40 سالگی 
انقلاب در روز ۲۲ بهمن ماه در سراس��ر کشور و 
نیز اتخاذ تمهیدات ترافیکی این مراسم خبرداد 
و گف��ت: آمادگی های لازم ب��رای تامین امنیت 
جش��ن 40 س��الگی انقلاب از روز های قبل آغاز 
شده است؛ خوشبختانه جای نگرانی وجود ندارد 
و همکاران بنده با آمادگی کامل در خدمت مردم 
هس��تند. عالی ترین مقام انتظامی کشور با بیان 
اینکه دش��منان همواره درصدد هس��تند از هر 
موقعیتی برای ضربه به نظام ما اس��تفاده کنند، 
گفت: با اشراف اطلاعاتی ای که در نیروی انتظامی 
وجود دارد جلوی هرگونه توطئه ای گرفته خواهد 
ش��د. فرمانده ناجا در ادامه از آذربایجان شرقی به 
عنوان یکی از اس��تان های امن و باثبات نام برد و 
گفت: موضوع جرائم نیز در این اس��تان مدیریت 
شده است. سردار اشتری اعتماد مردم به نیروی 
انتظامی را رو به افزایش عنوان و خاطرنشان کرد: 
این موضوع را برای خود یک سرمایه می دانیم و 
امیدواریم پاسخگوی خوبی به اعتماد مردم باشیم.

دادستان کل کشور اعلام کرد
 رسیدگی به پرونده سایت دیوار

در دادسرا

دادستان کل کشور در پاسخ به این  پرسش 
که بتازگی رئیس پلیس فتا از دادس��را خواسته 
است که سایت دیوار برخورد قانونی صورت گیرد، 
گفت: ظاهراً این پرونده ارجاع ش��ده است و باید 

دادسرا به این موضوع رسیدگی کند.
به گزارش فارس، حجت الاسلام محمدجعفر 
منتظ��ری، دادس��تان کل کش��ور در پاس��خ به 
پرسش��ی مبنی بر ولنگاری ها  و بی حجابی ها در 
فضای مجازی خاطرنش��ان کرد: این کار نیاز به 
یک سری هماهنگی ها در دستگاه های گوناگون 
دارد. کار قضایی کافی نیس��ت و ما تنها با مجرم 
برخ��ورد می کنیم و باید بحث فرهنگی پیگیری 
ش��ود. دادستان کل کش��ور اظهار داشت: بخش 
هنری و هنرمندان ما باید بیشتر به میدان بیایند. 
اگر این ولنگاری را همین طور رها کنیم دود آن 
به چشم ملت می رود و این خانواده ها هستند که 
آسیب می بینند. حجت الاسلام منتظری گفت: از 
همه سازمان ها  انتظار داریم همکاری و مساعدت 
لازم را بکنند، چرا که دستگاه قضایی به تنهایی 

نمی تواند موفق باشد.

رئیس سازمان زندان ها:
آماده اجرای عفو گسترده هستیم

رئیس سازمان زندان ها در ارتباط با جزئیات 
عفو گسترده گفت: سازمان زندان ها آمادگی دارد 
بر اساس معیارهای اعلامی مصادیق را مشخص 
و اعلام کند؛ منتظر هس��تیم به ما ابلاغ ش��ود. 
به گزارش مهر، اصغر جهانگیر، رئیس س��ازمان 
زندان ها در ارتباط با طرح پابندهای الکترونیکی 
گفت: این طرح عملیاتی شده و در حال اجراست، 
منتها چون ملاحظ��ات حقوقی و قانونی در این 
زمین��ه وجود دارد ما نتوانس��تیم اهداف خود را 
محق��ق کنی��م.  وی گفت: قان��ون جرائمی که 
مجازات  های آن از درجه ۶ تا ۸ هستند را مشمول 
این قضیه دانسته است، از طرفی شرط استفاده از 
پابند الکترونیکی رضایت خود فرد اس��ت، علاوه 
ب��ر این، فرد باید مخ��ارج آن را به صورت روزانه 
پرداخت کند که این موارد از جمله دلایلی است 
که موجب شده استقبال خوبی از این طرح نشده 
است. رئیس سازمان زندان ها در ارتباط با جزئیات 
عفو گس��ترده زندانیان گفت: س��ازمان زندان ها 
آمادگی دارد بر اساس معیارهای اعلامی مصادیق 
را مشخص و اعلام کند، منتظر هستیم به ما ابلاغ 
شود و به محض اینکه از سمت رهبر انقلاب اعلام 

شود بلافاصله اقدام خواهیم کرد.

مدیرکل عتبات عالیات سازمان حج خبر داد
اعزام ۶۰ هزار نفر به عتبات نوروزی

مدی��رکل عتبات عالی��ات س��ازمان حج از 
افزایش۱0 ت��ا ۲0 درص��دی اعزام های زمینی 
و هوای��ی به عتبات در نوروز خب��ر داد و گفت: 
رق��م نهایی افزایش هنوز مش��خص نیس��ت و 

پیش ثبت نام ها تا ۲۲ بهمن ماه ادامه دارد.
مرتضی آقایی درباره اعزام های نوروزی زائران 
به عتبات عالیات به مه��ر گفت: در حال حاضر 
پیش ثبت نام ب��رای اعزام  های ن��وروزی در حال 
انجام است و تا ۲۲ بهمن ماه ادامه دارد. وی گفت: 
متقاضیانی که قصد س��فر از تاریخ ۲4 اسفند تا 
۸ اردیبهش��ت س��ال ۹۸ را دارند، ب��رای انجام 
پیش ثبت نام به سایت Atabat.haj.ir مراجعه 
کنند. آقایی با اشاره به اینکه تاکنون ۷0 هزار نفر 
پیش ثبت نام اولیه را انجام داده    اند، گفت: ظرفیت 
اعزام ما طی مدت اعلام شده ۶0 هزار نفر است 
که با توجه به تعداد بالای افرادی که پیش ثبت نام 
را انجام داده    اند، برای اعزام ها قرعه کشی می شود 
و البته س��عی می کنیم ظرفیت فوق العاده ای را 
نیز برای سفرهای نوروزی ایجاد کنیم. مدیرکل 
عتبات عالیات سازمان حج و زیارت گفت: جز ایام 
نوروزی، مراسم و مناسبت   هایی مانند ۲۷ رجب، 
سوم شعبان، ۱۳ رجب و  ۲۵ رجب را نیز داریم، 
به همین دلیل اعزام ها را تا ۸ اردیبهشت در نظر 
گرفته ایم. وی درب��اره افزایش قیمت اعزام  های 
ن��وروزی گفت: هنوز به ص��ورت قطعی افزایش 
قیمت ها مشخص نشده است اما پیش بینی اولیه 
ما این است که سفرهای زمینی به عتبات عالیات 
۱0 درصد و سفرهای هوایی نیز ۱۵ تا ۲0 درصد 

افزایش قیمت داشته باشد. 

 موج جدید بارش »برف و باران« 
در کشور

سازمان هواشناس��ی برای اکثر استان های 
کش��ور در روزهای جمعه ۱۹ بهمن ماه، شنبه 
و یکش��نبه هفته آینده، بارش »برف و باران« 

پیش بینی کرد.
به گزارش »وطن امروز«، سازمان هواشناسی 
کش��ور اعلام کرد از روز جمعه با ورود سامانه 
بارش��ی به کش��ور، بارش ب��اران و ب��رف و در 
بعضی س��اعات وزش باد شدید در استان های 
واق��ع در ن��وار غربی پیش بینی می ش��ود. روز 
شنبه با تشدید سامانه بارشی، گستره بارش ها 
دامنه های زاگرس و دامنه های جنوبی البرز را 
نیز فرا خواهد گرفت. روز یکشنبه فعالیت این 
س��امانه محدود به سواحل دریای خزر، شمال 
ش��رق و ش��رق کش��ور خواهد بود، همچنین 
قسمت جنوبی این س��امانه از روز یکشنبه تا 
سه شنبه در جنوب و جنوب شرق کشور فعال 

است.

با ابلاغ وزارت کشور آغاز شد 
تولید ۶3۰ دستگاه واگن متروی تهران 

مدیرعامل شرکت واگن سازی تهران از آغاز 
تولید ۶۳0 دستگاه واگن مترو خبر داد.

به گزارش فارس، مجتبی گلش��نی با بیان 
اینکه مناقصه بین المللی تأمین ۶۳0 دستگاه 
واگ��ن متروی تهران با اس��تفاده از منابع مالی 
فاینانس توس��ط وزارت کش��ور در اوایل سال 
۹۶ آغاز ش��د، گفت: بر این اساس کنسرسیوم 
متشکل از ش��رکت های واگن سازی تهران و ۲ 
ش��رکت چینی همکار در این مناقصه شرکت 
کرده و پیشنهاد خود را در دی ماه سال ۱۳۹۶ 
ارائه کرد. مدیرعامل شرکت واگن سازی تهران 
تصریح کرد: اواخر اس��فندماه س��ال گذش��ته 
کنسرسیوم یادش��ده، از سوی وزارت کشور به 
عنوان برنده مناقصه اعلام شد. گلشنی گفت: 
ح��ال با گذش��ت قریب به یک س��ال، قرارداد 
تأمین۶۳0 دستگاه واگن در تاریخ ۲۳ دی ماه از 
طرف وزارت کشور به شرکت واگن سازی تهران 
و شرکای خارجی ابلاغ شد و اکنون تولید این 
تعداد دس��تگاه واگن آغاز شده است. به گفته  
وی، کنسرس��یوم یادش��ده در نظر دارد عمق 
بومی سازی واگن های مترو را در این قرارداد به 

۵۵ درصد برساند.

نبض جامعه

 آقای مرن�دی! در  دهه های 60 و 70 یک طرح 
ملی به مدیریت ش�ما در کش�ور اجرا شد به نام 
طرح فلج اطفال؛ روال اجرایی و شکل گیری این 

طرح در کشور به چه صورت بود؟
در آن سال ها بیماری فلج اطفال یک معضل 
بزرگ برای کش��ور ما به حساب می آمد و عامل 

اصلی تعدادی از مرگ و میرهای کودکان بود. 
 یعنی تا آن زمان توجهی به درمان این بیماری 

نشده بود؟
نه! قبل از انقلاب همت لازم برای پیشگیری 
از بیماری ای که واکسیناسیون راه علاج آن بود، 
وجود نداشت. برای ساخت واکسن و همچنین 
آم��وزش و اطلاع رس��انی به مردم ه��م چندان 

فعالیتی انجام نشده بود.
 اگر اشتباه نکنم، نخس�تین قدم ها از سال 61 

برداشته شد؟
بله! در س��ال های ۶۱ ، ۶۲ و ۶۳ من معاون 
بهداش��ت آقای منافی بودم که تصمیم گرفتیم 
با توجه به اهمیت این موضوع و در برگیری آن 
در کشور برای سلامت کودکان و نسل آینده این 
کار مهم را آغاز کنیم و به سرانجام برسانیم. در 
آن زمان مسؤولان شهرک سرم سازی رازی برای 
ساخت واکسن دعوت ش��دند و این سرم سازی 
هم به میدان آمد و کمک هایی هم برای ساخت 

واکسن انجام شد.
 ب�ا کمبود امکانات در آن س�ال های حس�اس 

جنگ، چگونه کار را پیش بردید؟
در ابتدا باید یک زنجیره س��رد می ساختیم، 
چرا که از زمانی که یک واکسن ساخته می شود 
باید در ش��رایط ویژه ای در س��ردخانه  نگهداری 
شود و در مرحله بعد باید با یخچال  یا سردخانه  
متحرک به اقصی نقاط کش��ور فرستاده شود تا 

زمانی که طرح آغاز و عملیاتی شود.
  در آن مقطع زمانی پوشش واکسیناسیون در 

کشور چگونه بود؟
بس��یار پایین بود؛ در بهتری��ن حالت میزان 
واکسیناس��یون ۲۵ درصد و در بدترین وضعیت 
حتی در برخی نقاط کشور درصد واکسیناسیون 
۲ درصد بود. این در حالی اس��ت که الان تقریبا 
۱00 درصد پوش��ش واکسیناس��یون در کشور 

داریم.
 چه س�الی ب�ود که مام�وران بهداش�ت به در 
خانه ها برای طرح فلج اطفال مراجعه می کردند؟

س��ال ۷۲ بود، یکی از ضرورت های ریشه کن 
ش��دن فلج اطفال در آن س��ال ها این بود که در 
کنار واکسیناس��یون همگانی باید در یک زمان 
مشخص همه بچه ها واکسن فلج اطفال خوراکی 

دریافت می کردند.
 اعض�ای نیروی مقاومت بس�یج ه�م در قالب 
ماموران بهداشت به در منازل مراجعه می کردند.

من سال ۷۲ که وزیر بهداشت شدم تصمیم 
گرفتیم طرح ریشه کنی فلج اطفال را به سرانجام 
برس��انیم. در آن زم��ان از رهبر انق��لاب اجازه 
گرفتیم از بس��یج مستضعفین و سازمان بسیج 
اس��تفاده کنیم، چون این اف��راد دوران جنگ را 
س��پری کرده بودند و آمادگی برای فعالیت های 
س��ازندگی داش��تند و ما به محض اینکه اجازه 
ایشان را گرفتیم و دستورات لازم را صادر کردند، 
به بس��یج اعلام کردیم ک��ه ۶00 هزار نفر برای 
این کار داوطلب ش��دند. البت��ه این تعداد خارج 
از انتظار ما بود و س��رانجام با کمک  4۵0 هزار 
بس��یجی و ۱۸0 ه��زار نفر از کارکن��ان وزارت 
بهداش��ت عملیات ریشه کنی فلج اطفال را آغاز 
کردیم. این نیروها ۱۲ ساعت مشغول کار بودند 
و به در منازل مردم مراجعه کردیم. البته پیش از 
مراجعه یک بررسی و سرشماری انجام شده بود 

تا به صورت دقیق بدانیم خانوارها کجا هستند.
 جمعیت هدف در این ط�رح چه تعداد کودک 

بود؟
از ۱۲ میلی��ون خان��واری که به آنها مراجعه 
شد، بیش از ۹ میلیون بچه زیر ۵ سال داشتند 
که همه آنها واکسن فلج اطفال را دریافت کردند.
 یک بسته هایی هم به عنوان نمک یددار پس 

از تزریق واکسن به خانواده ها ارائه می شد.
بله! ما ت��ازه نمک را در آن زمان یددار کرده 
بودی��م، چون در گذش��ته ید نداش��ت. کمبود 
ی��د در کش��ور زیاد ب��ود و افراد زی��ادی اعم از 
کودک و بزرگس��ال دچار مشکل شده بودند یا 
عقب افتادگی ذهنی و جسمی پیدا کرده بودند، 
به همین دلی��ل  مقدمات اضافه کردن ید را به 
نمک طعام فراه��م کرده بودیم و  برای آموزش 
مردم زمانی که به در منازل می رفتیم و واکسن 
را در ده��ان کودکان می چکاندیم، به خانواده ها 
بسته هایی از این نمک ها و آموزش مصرف آنها 
را هم می دادیم. تا پایان سال ۷۳ بود این کار در 
جری��ان بود و پس از آن فلج اطفال در کش��ور 

مشاهده نشد.

 پ�س از اج�رای این طرح م�وردی درباره فلج 
اطفال نداشتیم؟

خیر! در س��ال های گذشته حتی در آمریکا 
فل��ج اطفال پیدا ش��ده اما س��طح مصونیت در 
کش��ور ما آنقدر بالاس��ت که ما هی��چ موردی 
نداشتیم. بیش از ۲0 سال است حتی یک مورد  

هم نداشته ایم.
 این روزها وضعیت ساخت و تولید واکسن های 

جدید در کشور چگونه است؟
آخرین میکروبی که ما علیه آن واکسیناسیون 
را انج��ام دادیم میکروبی به ن��ام »هموفیلوس 
آنفلوآنزا« اس��ت که در اصطلاح مننژیت گفته 
می ش��ود و بویژه بچه ها به ای��ن بیماری مبتلا 
می ش��وند و  مرگ و میر و ع��وارض زیادی در 

پی دارد.
واکس��ن هایی که امیدواریم خودمان بسازیم 
و خودکفا شویم واکسن »پلوموکوک« است که 
یک میکروبی هست که ایجاد ذات الریه می کند. 
مقدمات ساخت این واکسن درحال انجام است 
که درکش��ور تولید ش��ود. همچنین واکس��ن 
»روتاریسون« که در حال تلاش برای ساخت آن 
هس��تیم. رهبر انقلاب اجازه دادند ۱00 میلیون 
دلار از صندوق ذخیره ارزی برای ساخت و تولید 

این دو واکسن برداشته شود. 
 پس از گذش�ت 40 س�ال از انقلاب، این روزها 

جایگاه ایران از نظر پزشکی کجاست؟
اوایل انقلاب وضعیت به صورتی بود که تعداد 
پزش��کان بر اساس آمار نظام پزشکی بین ۱۲ تا 
۱4 ه��زار نفر و کمتر از ۱۵ هزار نفر بود. در آن 
زمان تعدادی از پزش��کان به دلیل وقوع انقلاب 
و جنگ از ای��ران رفتند و همین طور چند هزار 
پزشک خارجی – هندی، پاکستانی و بنگلادشی 
- که از قبل از انقلاب در ایران فعال بودند که 

از قضا بیشتر آنها پزشک هم نبودند و لیسانس 
پزشکی داشتند، کشور را ترک کردند. 

 اولین مراحل آموزش و جذب پزشک در داخل 
کشور چگونه شکل گرفت؟

برای آموزش پزشکی در داخل کشور من یک 
لایحه ای را به مجلس ارائه کردم که بر مبنای آن 
تمام دانشکده های گروه پزشکی از وزارت علوم 
جدا و در وزارت بهداری آن زمان ادغام ش��دند 
و وزارت بهداش��ت، درم��ان و آموزش پزش��کی 

تشکیل شد.
بلافاصله در تمام اس��تان های کشور حداقل 
یک دانشگاه علوم پزشکی تاسیس کردیم و این 
دانشجو ها را در همان جا آموزش دادیم. اساتید 
ما از تهران، ش��یراز و اصفهان و مش��هد و تبریز 

می رفتند آنج��ا آموزش می دادند. به این ترتیب 
توانس��تیم در چند س��ال از نظر نیروی انسانی 
پزشکی خودکفا ش��ویم و پزشکان خارجی که 
بیش از ۱00 میلیون دلار در سال ارز از کشور ما 
خارج می کردند از کشور رفتند. این موضوع برای 

سال ۱۳۶4 است.
 آق�ای دکت�ر! تاریخچ�ه حوزه س�لامت پس 
از انقلاب نش�ان می دهد 2 س�ال بع�د یعنی در 
س�ال 1366 رش�ته های جدید پزش�کی هم در 
دانش�گاه های م�ا ایج�اد ش�د. ش�ما از افرادی 
هستید که در جریان این موضوع قرار داشتید؛ 
در آن زم�ان ب�رای راه اندازی رش�ته های جدید 

محدودیتی نداشتید؟
اوایل انقلاب چ��ون توانمندی ها محدود بود 
تعداد زی��ادی از بیماران را ب��رای جراحی های 
گوناگون حتی درمان ناباروری مجبور بودیم به 
خارج اعزام کنی��م و علاوه بر ده ها میلیون دلار 

هزینه، مشکلات فرهنگی هم داشت.
همان ط��ور که اش��اره کردید س��ال ۱۳۶۶ 
من رش��ته های فوق تخصصی گوناگ��ون را که 
ش��امل ۲۷ رشته در کل کش��ور در شاخه های 
ک��ودکان، داخل��ی و جراحی ها بود، تاس��یس 
کردم و در مدت چند س��ال تع��داد زیادی فوق 
تخصص داش��تیم که الان در دانشگاه های علوم 
پزش��کی سراسر کش��ور فعال هس��تند و همه 
اس��تان ها از نظر پزشکان فوق تخصص خودکفا 
ش��ده اند. ما نه تنها سال هاس��ت نیازی به اعزام 
بیمار به خارج از کش��ور نداری��م، بلکه علاوه بر 
ایرانی های مقیم خ��ارج که به دلیل ارزان بودن 
درمان به کش��ور می آیند، بسیاری از خارجی ها 
حتی از کش��ورهای غربی با توجه به گران بودن 
 هزینه های درمان در این کشور ها به ایران سفر

 می کنند.
م��ا قبل و اوای��ل انقلاب حتی س��وزن و نخ 
پزش��کی در ایران نمی ساختیم. تمام این موارد 
هم نطفه    اش در زمان جنگ منعقد شد؛ در اوج 
جن��گ که اعتبارات کم و ص��ادرات هم محدود 
به نفت بود. آن هم در ش��رایطی که کشور  های 
عربی تولیدکننده با تبانی آمریکا          ، قیمت نفت را 
از چه��ل و چند دلار ب��ه ۸-۷ دلار کاهش داده 
بودن��د. با وج��ود همه این مش��کلات ما همان 
س��ال ها،  تاسیس شبکه بهداش��ت و درمان در 
روستاهای کشور و مناطق محروم  را آغاز کردیم. 
ساخت تجهیزات پزشکی هم از همان زمان آغاز 
ش��د. این روزها هم بی��ش از نیمی از تجهیزات 

پزشکی در کشور تولید می شود.
 در حوزه دارو وضعیت چگونه بود؟

ما تنه��ا ۲۵ درصد آن هم تحت لیس��انس 
کشورهای خارجی در ایران دارو می ساختیم اما 
این روزها پس از گذشت 40 سال از انقلاب  در 
حدود ۹۶ درصد از اقلام دارویی در داخل تولید 
می ش��ود          . در آن زمان آقای »موس��ی زرگر« که 
اولین وزیر بهداری پس از مرحوم »سامی« بودند 
با اینکه زم��ان زیادی وزیر نبودند اما انقلابی در 
حوزه دارو ایجاد کردند و این باعث ش��د بتوانیم 
داروهایی را که از خارج وارد می شد، با هزینه  های 

کمتری در کشور تولید کنیم. 
من به ی��اد دارم زمانی که رئیس یونیس��ف 
و رئیس س��ازمان جهانی بهداشت در سال  های 
جنگ تحمیلی به کشور سفر کرده بودند، پس 
از بازگش��ت درب��اره وضعیت ای��ران می گفتند 
جمهوری اس��لامی تنها کش��وری در دنیاست 
که  با وجود جن��گ یک مورد بیماری همه گیر 
نداش��ته است. جالب اینجاست که شاخص  های 
بهداشتی کشورهایی که در حال جنگ هستند 
به سرعت سقوط می کند اما جمهوری اسلامی 
تنها کشوری بود که این شاخص ها در آن بهبود 

پیدا کرد.
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 دستور رهبر انقلاب برای به کار گیری
 600 هزار بسیجی در طرح فلج اطفال

  ماجرای برداشت 100 میلیون دلار از صندوق 
ذخیره ارزی برای ساخت 2 واکسن در کشور

آب و هوا

آوای شهر

»علیرضا مرندی« از آن پزشکانی است که از ابتدای پیروزی انقلاب در سال 57 در حوزه سلامت فعال بوده است. 
سکان داری وزارت بهداشت در چند دولت و نمایندگی مردم در مجلس در ادوار گوناگون در کارنامه فعالیت وی 
مشاهده می شود.  اما در کنار این فعالیت ها، موضوعی که »مرندی« را به یک چهره خاطره انگیز و ماندگار در حوزه 
سلامت در بین افکار عمومی تبدیل کرده است، هدایت و اجرای چند طرح ملی و مهم در کشور بویژه طرح ملی 
ریشه کنی فلج اطفال در دهه های 60 و 70 است. هنوز بسیاری از خانواده ها حضور مستمر وی را در تلویزیون در 
دهه 70 برای ارائه توضیحاتی درباره جزئیات طرح فلج اطفال و آموزش استفاده از نمک های یددار به خاطر دارند؛ 
طرحی که به گفته مرندی با تاکید و حمایت رهبر انقلاب در کشور اجرا شد و یکی از دستاوردهای مهم در حوزه 
پزشکی و سلامت در 40 سال گذشته است. وزیر اسبق بهداشت در بخش هایی از گفت وگوی خود با روزنامه »وطن 
امروز« به بیان ناگفته هایی از مراحل اجرا شدن این طرح و همچنین چگونگی مشارکت نیروی مقاومت بسیج در 

اجرای هر چه بهتر طرح ریشه کنی فلج اطفال در کشور پرداخته است. 

 نگاهی به تحولات حوزه سلامت کشور در 40 سال گذشته 
 در گفت وگوی »وطن امروز« با دکتر علیرضا مرندی وزیر بهداشت 

در 2 دولت پس از انقلاب و رئیس فرهنگستان علوم پزشکی
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من سال 72 که وزیر بهداشت شدم تصمیم گرفتیم طرح ریشه کنی فلج اطفال را به سرانجام برسانیم. 
در آن زمان از رهبر انقلاب اجازه گرفتیم از بسیج مستضعفین و سازمان بسیج استفاده کنیم، چون این 
افراد دوران جنگ را سپری کرده بودند و آمادگی برای فعالیت های سازندگی داشتند و ما به محض اینکه 
اجازه ایشان را گرفتیم و دستورات لازم را صادر کردند، به بسیج اعلام کردیم که 600 هزار نفر برای این 
کار داوطلب شدند. البته این تعداد خارج از انتظار ما بود و سرانجام با کمک  450 هزار بسیجی و 180 هزار 

نفر از کارکنان وزارت بهداشت عملیات ریشه کنی فلج اطفال را آغاز کردیم.

 علی البرزی


